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 ۵ استان مصرف کننده ۴۵ درصد گاز کشور 
گاز کشور گفت: در ۲۴  رئیس مرکز کنترل شبکه راهبری 
ساعت گذشته ۴۵ درصد مصرف گاز کشور در استان های تهران، 
آذربایجان شرقی، خراسان رضوی، اصفهان و مازندران بوده 
است. غلامرضا کوشکی، رئیس مرکز کنترل شبکه راهبری گاز 
کشور گفت: تقریباً به نیمه های اسفند ماه رسیده ایم و در این 
مدت بیش ترین کاهش دما در طول سال جاری را شاهد بودیم 
به طوری که بیش ترین میزان مصرف در بخش خانگی و تجاری 
در همین نیمه اول اسفندماه به ثبت رسید. وی ادامه داد: در 
روز ۸ اسفند ماه میزان مصرف گاز در بخش خانگی و تجاری به 
عدد ۷۰۳ میلیون مترمکعب رسید، به طوری که رکورد مصرف 
سال در این روز شکسته شد. در روز گذشته نیز میزان مصرف 
۶۷۵ میلیون مترمکعب بود؛ یعنی تقریباً ۷۸ درصد گاز تولیدی 
کشور در بخش خانگی و تجاری مصرف شده است. به گفته 
، همچنین سهم گاز  رئیس مرکز کنترل شبکه راهبری گاز کشور
در بخش های صنعتی، نیروگاهی و مولد تقریباً ۲۲ درصد از گاز 
تولیدی کشور است. کوشکی در ادامه در خصوص بیش ترین 
میزان مصرف گاز در میان استان ها گفت: در ۲۴ ساعت گذشته 
استان های تهران، آذربایجان شرقی، خراسان رضوی، اصفهان 
و مازندران بیش ترین مصرف گاز را به خود اختصاص داده اند 
که ۴۵ درصد مصرف گاز در این استان ها مصرف شده است. 
رئیس مرکز کنترل شبکه راهبری گاز کشور بیان کرد: طبق آخرین 
اطلاعات از سازمان هواشناسی، فردا روند افزایش دما را در کشور 
شاهدیم که امیدواریم با این افزایش دما میزان مصرف گاز در 
بخش خانگی و تجاری کاهش یابد؛ به طوری که با این روند 
کاهشی بتوان گاز بیشتری را به صنایع و نیروگاه ها تحویل داد. 
وی افزود: پیش بینی می شود مصرف گاز تا پایان هفته ۵ تا ۶ 
کید کرد: میزان تولید گاز کشور در  درصد کاهش یابد. کوشکی تا
روز گذشته به عدد ۸۶۶ میلیون مترمکعب رسید که بیش ترین 

مصرف در بخش خانگی و تجاری بوده است. 

  هیچ گونه افزایش قیمت   
بلیت هواپیما نداشته ایم

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی گفت: هیچ گونه افزایش 
قیمتی در مدت اخیر در بلیت هواپیما اعمال نشده است و 
گلایه های روزهای گذشته وزیر راه و شهرسازی از افزایش قیمت 
بلیت هواپیما به دلیل اطلاعات نادرستی است که اطرافیانشان 
داده بودند. مقصود اسعدی سامانی در گفت وگو با ایسنا، در 
پاسخ به اینکه آیا شرکت های هواپیمایی برای نرخ بلیت نوروز 
گفت: از مدت ها قبل شرکت های  کرده اند؟  سقفی تعیین 
خ بلیت پروازهای داخلی سقفی تعیین  هواپیمایی برای نر
کرده اند که در سایت انجمن و سایت شرکت ها بارگذاری شده و 
شرکت ها براساس آن بلیت عرضه می کنند. وی افزود: هیچ گونه 
افزایش قیمتی در مدت اخیر اعمال نشده است و گلایه های 
روزهای گذشته وزیر راه و شهرسازی از افزایش قیمت بلیت 
هواپیما به دلیل اطلاعات نادرستی است که اطرافیانشان 
داده اند. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با انتقاد از 
اینکه شش ماه است وزیر با شرکت های هواپیمایی نشستی 
نگذاشته اند، افزود: بایستی وزیر با فعالان این صنعت جلساتی 
را برگزار و نظرات آنها را در این خصوص جویا می شدند. سامانی 
همچنین عنوان کرد: شرکت ها در این مدت هیچ افزایش 
بی ضابطه ای نداشته اند و قیمت بلیت در سقف تعیین شده 
به صورت شناور عرضه می شود. وی با بیان اینکه در روزهای 
گذشته برخی مسیرهای پرتردد مانند کیش و مشهد در بازار ۵۰ 
درصد کمتر از نرخ تعیین شده به فروش رفته است، اظهار کرد: 
حتی بلیت ها در برخی روزها یک چهارم سقف تعیین شده به 
فروش رسیده است. وی در پاسخ به اینکه وزیر در صحبت های 
اخیر خود اعلام کرده قیمت سوخت را برای جلوگیری از افزایش 
قیمت کنترل کرده ایم، ولی شرکت ها قیمت ها را بالا برده اند، 
گفت: ثبات قیمت سوخت منتی بر سر شرکت ها نیست، زیرا 
دولت پیش از این هم می خواست نرخ سوخت را تا پایان سال 
ثابت نگه دارد و وزارت راه در این خصوص اقدام خاصی انجام 
نداده است. از طرفی در قانون بودجه سال آینده نیز تعیین 
شده که قیمت سوخت هواپیما ۳۰ درصد قیمت پالایشگاه شود. 

  ایران در روسیه مرکز تجاری 
راه اندازی می کند

اینکه  بیان  با  ایران  تجارت  توسعه  سازمان  کل  رئیس   
کز تجاری خود را در کشورهای هدف توسعه  می خواهیم مرا
دهیم، اعلام کرد: در همین رابطه اتاق بازرگانی پای کار آمده و 
مقرر شده است یک مرکز تجاری بزرگ در روسیه ایجاد کنیم. 
محمدعلی دهقان دهنوی در یک نشست در تشریح اقدامات 
صورت گرفته پس از امضای موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه 
اقتصادی اورسیا و هدف این سازمان برای ارتقای برندهای 
کز خرید ما  ج از کشور با اعلام این خبر افزود: مرا ایرانی در خار
باید به گونه ای باشد که صادرکنندگان ایرانی بدون واسطه 
کالای خود را به مصرف کننده نهایی در مقصد عرضه کنند و 
کز خرید داشته باشند. وی تصریح کرد:  در واقع حضور در مرا
کمیسیون ملی برند از وزارت صمت به سازمان توسعه تجارت 
که برای برند سازی برنامه داریم و  منتقل شده است، چرا
معتقدیم صادرکنندگان ما باید برند خود را ارتقا دهند تا بتوانیم 
در بازار هدفی که داریم حضور قوی  تری داشته باشیم. دهقان 
دهنوی افزود: با این اقدامات و کنترل هایی که خواهیم داشت 
امیدواریم بیش ترین بهره مندی و استفاده را از موافقت نامه های 
تجاری با دیگر کشورها ببریم. رئیس کل سازمان توسعه تجارت 
ایران در ادامه موافقت نامه تجارت آزاد با اوراسیا را یک دستاورد 
عالی برای ایران خواند و گفت: از این طریق ایران به بازار پنج 
کشور اوراسیا که تجارتی در حدود ۸۵۰ تا ۹۰۰ میلیارد دلار دارند، 
متصل شده است. وی گفت: اصل موافقتنامه به طور قطع یک 
ابزار خوب و مناسب است که می تواند بخشی از آثار تحریم ها را 
رفع کند و در واقع به ما کمک کند تا برخی محدودیت هایی که 
به دلیل تحریم های ظالمانه علیه کشور ایجاد شده است را در 
قالب موافقت نامه های تجارت آزاد و ترجیحی رفع کنیم. رئیس 
کل سازمان توسعه تجارت اضافه کرد: کشورهای دیگر هم به 
عنوان ناظر در اتحادیه منطقه ای حضور دارند، اما هیچکدام 
موافقتنامه ای به مانند ما ندارند و این موضوع ناشی از تمایل 
اعضای این اتحادیه برای کار کردن با ایران است بنابراین ما باید 

از این ابزار به بهترین شکل استفاده کنیم. 

اخبار

بورس قرمز ماند
کاهش  )سه شنبه(  روز  بورس  شاخص   
یافت، اما از شدت ریزشی که روز گذشته تجربه 
کرد کاسته شد. دیروز شاخص کل بورس ۸۱۰۵ 
واحد کاهش داشت و به عدد دو میلیون و 
۸۰۵ هزار واحد رسید تا کانال ۲. ۸ میلیون را 
حفظ کند. در چهاردهمین روز اسفند ۱۴۰۳ 
شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۸۱۰۵ 
واحد کاهش یافت و به رقم دو میلیون و ۸۰۵ 
هزار و ۳۴۹ واحد رسید. روز گذشته نیز این 
بازار ۵۷ هزار واحد افت کرده بود. ریزش دو روز 
اخیر پس از ایجاد شد که بازار در دو روز کاری 
قبل از آن افزایشی بود. کاهش شدت ریزش 
بورس باعث شد تا این بازار بتواند کانال ۲. ۸ 
میلیون را که در ماه های اخیر چهار بار از دست 
داده و مجددا فتح کرده است حفظ کند. روز 
۴۰۸۱ واحد  سه شنبه شاخص هم وزن نیز 
کاهش داشت و در عدد ۸۲۹ هزارو ۱۵۴ واحد 
ایستاد. در چهارمین روز هفته تعداد سهام 
مثبت بورس ۸۴ عدد و سهام منفی ۲۴۵ عدد 
بود. تعداد خریداران به ۹۴ هزارنفر رسید. به 
طور کلی بازار ۰. ۲۹ درصد کاهش داشت. دیروز 
حدود ۶۵۵ هزار فقره معامله به ارزش ۱۳ هزار 
میلیارد تومان در بازار سهام انجام شد. فارس 
و فولاد بیش ترین تاثیر منفی را بر شاخص 
بورس داشتند، اما وبملت اثر مثبت ایجاد کرد. 
کنش نیز می توان به غانیزان،  از نمادهای پرترا
وبملت و خودرو اشاره کرد. روز ۱۴ اسفند ۱۴۰۳ 
شاخص فرابورس ایران نیز ۷۱ واحد کاهش 
یافت و به ۲۵ هزار و ۵۷۳ واحد رسید. تعداد 
معاملات دیروز فرابورس ۳۳۷ هزار فقره و 
ارزش آن رقم قابل توجه ۱۰۹ هزار میلیارد 
گرس بیش ترین بیش ترین تاثیر  تومان بود. زا
مثبت را بر شاخص فرابورس داشت اما کگهر و 
نیشکر اثر منفی ایجاد کردند. خیمن، مهرمام 
کنش فرابورس  و اخشان نیز از نمادهای پرترا

بودند.

  پشت پرده
ک ۲۰۰ هزار تومانی پوشا

عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
ح  ک ایران ضمن اعلام خبر توقف طر پوشا
عرضه  درباره  قاچاق  ک  پوشا با  برخورد 
بازار  در  تومانی  هزار   ۲۰۰ قاچاق  ک  پوشا
ک ۲۰۰ هزار تومانی،  تصریح کرد: این پوشا
کالای بنجل فاسد، خراب، زده دار و بعضا 
دست دوم بنگلادشی است و به مصرف کننده 
ک هر ساله یکی  آسیب می رساند. بازار پوشا
از پررونق ترین بازارهای شب عید است، اما 
در سال های اخیر همزمان با کاهش قدرت 
ک دیگر جزو اولویت های  خرید مردم، پوشا
اصلی خرید شب عید نیست و رونق این بازار 
هم کمتر شده است. در این میان قاچاق 
ک بنگلادشی هم در سال های اخیر  پوشا
است.  افزوده  تولیدکنندگان  مشکلات  بر 
گزارش های میدانی نشان می دهد در حالی 
ک در مناطق مختلف  که حداقل قیمت پوشا
و حتی در بازار تفاوت چندانی با هم ندارد، 
خود  محصولات  همه  فروشگاه ها  برخی 
۲۰۰ هزار تومان عرضه  را به قیمت حدود 
می کنند. البته هنگام خرید متوجه می شوید 
که بسیاری از لباس ها زدگی یا پارگی دارند و 
فقط بعد از جست وجوی فراوان می توانید 
پایین  با قیمت  لباس به ظاهر سالم  یک 
در این نوع فروشگاه ها پیدا کنید. به گفته 
عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات 
ک ایران، این لباس ها در اصل کالای  پوشا
بنجل فاسد، خراب، زده دار و بعضا دست 
مصرف کننده  به  و  است  بنگلادشی  دوم 
افتخاری - عضو  آسیب می رساند. مجید 
صادرات  و  تولید  اتحادیه  هیات مدیره 
ک ایران - در گفت وگو با ایسنا، با بیان  پوشا
ج شده،  ک از اولویت مردم خار اینکه پوشا
تصریح کرد: با وجود اینکه در آستانه شب 
عید هستیم، هیچ بویی از عید و بازار شب 
خرید  بیشتر  حاضر  حال  در  نیست.  عید 
کالاهای حراجی  بازار مربوط به  و فروش 
زمستانه است. وی با بیان اینکه شوک ارزی 
و تغییر قیمت ها شرایط پیچیده ای ایجاد 
کرده، تصریح کرد: این تورم متناسب با میزان 
وابستگی یک کالا به واردات، بر قیمت آن اثر 
داشته است. اما می توان گفت تورم کنونی 
که  ک نشده است. چرا هنوز وارد حوزه پوشا
ک زمستانی و عید در ماه های گذشته و  پوشا
با نرخ ارز پایین تر تولید شده است.  افتخاری 
در ادامه با بیان اینکه دولت برنامه مشخصی 
ک ندارد، تامین انرژی،  برای صنعت پوشا
ک را از  عدم ثبات در بازار ارز و قاچاق پوشا
کرد و  این صنعت عنوان  جمله مشکلات 
گفت: مشکلات تامین انرژی، هزینه تولید 
را بالا برده و مصرف کننده هم توان خرید 
ندارد. عضو هیات مدیره اتحادیه تولید و 
ک  ک ایران درباره عرضه پوشا صادرات پوشا
قاچاق ۲۰۰ هزار تومانی در بازار تصریح کرد: 
ک ۲۰۰ هزار تومانی، کالای بنجل  این پوشا
فاسد، خراب، زده دار و بعضا دست دوم 
بنگلادشی است. عده ای این محصولات 
ایراددار را به صورت فله ای می خرند و ممکن 
 ، است قیمت هر کالا به جای پنج یا شش دلار
حدود ۲۰ ست تمام شود. بنابراین حاشیه 
ک بنگلادشی به حدی بالا است  سود پوشا
خ ارز سه برابر شود، بر قیمت و  گر نر که حتی ا

ک بنگلادشی تاثیر ندارد.  بازار پوشا

: پس از استیضاح سیاسی  آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
همتی، وزیر اقتصاد و پس گرفتن رای اعتماد مجلس از او در 
کدامن وزیر نفت بود که به مسأله ناترازی  ، نوبت پا روزهای اخیر
انرژی به عنوان میراثی از گذشته پاسخ دهد. هرچند پاسخ های 
وزیر نفت دولت چهاردهم با توجه به نامه های طبقه بندی شده 
امنیتی که از درخواست وزیر نفت وقت دولت سیزدهم مبنی بر 
کید  ضرورت مازوت سوزی حتی در فصل تابستان در دولت قبل تا
دارد، اما به گفته کارشناسان، دلایل ناترازی حاصل عملکرد ۶ 
ماهه دولت چهاردهم و حتی سیزدهم نیست. در این راستا نباید 
از تاثیرگذاری دلیل اصلی یعنی تحریم ها و فقدان سرمایه گذاری 
برای بازسازی نیروگاه ها و محرومیت ها برای مبادلات نفت و گاز 
و... غافل شد. از سوی دیگر قطعاً دلایل دیگری نیز در این زمینه 
موثر است که احتمالاً بعد از بررسی نامه های طبقه بندی شده 
امنیتی می توان به طور جدی تری به آن پرداخت که شاید باز هم 
به نتایجی مشابه آنچه که به صدور حکم نهایی حبس در پرونده 

چای دبش برای دو وزیر دولت سیزدهم انجامید منتهی شود. 
   سکوت مجلس در بحران های گذشته

کدامن، وزیر  به گزارش »آرمان ملی«، اظهارات روز گذشته پا
نفت در مجلس، نشان داد که بحران ناترازی انرژی موضوعی 
جدید نیست، بلکه از سال ها پیش وجود داشته است. به گفته 
وی، بسیاری از ابعاد این مشکل از قبل تعیین تکلیف شده 
بود و زمینه ساز آن سیاست های انرژی دولت های پیشین، از 
کدامن در دوران  جمله دولت سیزدهم، بوده است. به گفته پا
ریاست جمهوری ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور فقید و با اعلام 
وزیر نفت وقت، آقای اوجی، مشخص شد که مشکل ناترازی 
نه تنها در گاز بلکه در تأمین سوخت نیروگاه ها نیز وجود دارد. 
به ویژه در مورد تأمین توربین های گازی )توگا(، این بحران از 
سال های گذشته شکل گرفته است. به گفته صاحب نظران، 
بحران ناترازی انرژی که دلیل اصلی حضور وزیر نفت در مجلس 
بود، به درستی میراثی از دولت قبل و حتی دولت های قبل است 
که نشان عینی آن قطعی برق گسترده در روز تحلیف پزشکیان، 
رئیس جمهور دولت چهاردهم، خود را نشان داد، اما اینکه چرا 
کنشی نسبت به این  مجلس بدون توجه به این امر هیچ وا
مسأله نشان نداده و یا نمی دهند، خود مسئله ای است که 
کنش های سیاسی در دایره اقتصاد  احتمالاً باز هم در ادامه وا
به دنبال آن گشت. سوال کارشناسان در این حوزه این است 
گر امروز وزیر نفت برای پاسخگویی احضار می شود، چرا  که، ا
همان حساسیت در زمان وقوع اولین نشانه های بحران وجود 
نداشت؟ آیا این مسأله تنها یک برخورد سیاسی است یا واقعاً 
اراده ای برای حل مشکلات اساسی کشور در حوزه انرژی وجود 

دارد؟
 بازی سیاسی یا اصلاحات 

کدامن با استناد به اسناد غیرقابل انتشار به دلایل امنیتی، از  پا
وجود ناترازی هایی در حوزه انرژی در دوران دولت سیزدهم خبر 
داد که احتمالاً حقایق تازه ای را درباره نقش دولت های قبلی در 
گری ها به نتیجه ای  حوزه بحران انرژی آشکار کنند. اما آیا این افشا
منجر خواهد شد، یا تنها فرصتی برای تصفیه حساب های 
سیاسی است؟ کما اینکه وزیر نفت پزشکیان نیز از افشای آن 
گفته  کرد. به  به دلیل حفظ منافع ملی-امنیتی خودداری 
صاحب نظران، هر چند احضار وزیر نفت به مجلس می تواند 
گامی در جهت پاسخگویی باشد، اما نباید از یاد برد که این 
بحران، ریشه دارتر از یک دوره وزارتی یا یک دولت خاص است. 
گر مجلس و نهادهای تصمیم گیرنده قصد دارند واقعاً به دنبال  ا
اصلاحات باشند، باید به جای تمرکز بر مقصرسازی، راهکارهای 
عملی برای حل ناترازی انرژی ارائه دهند. در غیر این صورت، این 

احضارها چیزی جز یک نمایش سیاسی نخواهند بود. 
 بحران انباشته شده

کدامن به عنوان وزیر نفت در مجلس، بار  اظهارات اخیر پا
دیگر نشان داد که بحران انرژی، اعم از برق، گاز و دیگر حوزه های 
مرتبط، ناشی از سیاست های چند ماه اخیر نیست، بلکه 
ریشه های عمیقی در گذشته دارد که حتی اوجی وزیر نفت 
دولت سیزدهم نیز به طور مکرر به آن اشاره کرده و خواستار 
مازوت سوزی حتی در فصل تابستان شده بود. گذر از چالش ها 

ومشکلات موجود در حوزه اقتصادی با انگیزه های سیاسی 
ظلم به مردمی است که در شرایط دشوار اقتصادی علاوه بر 
دغدغه های معیشتی باید نگران زد و خوردهای سیاسی به 
بهانه معیشت مردم هم باشند و در این میان همگان باید به 
دنبال پرتقال فروشی باشند که پرتقال خود را گم کرده است! در 
کدامن با اشاره  جلسه پرسش و پاسخ وزیر نفت در مجلس، پا
به نامه های رسمی، از جمله مکاتبات اوجی، وزیر نفت دولت 
سیزدهم درباره مازوت سوزی برای تأمین انرژی نیروگاه ها و تولید 
گهانی ایجاد  برق، یادآور شد که این بحران نه تنها به صورت نا
نشده، بلکه از پیش قابل پیش بینی بوده است. به عبارت دیگر، 
دولت چهاردهم وارث بحرانی شده که پیش از آن شکل گرفته 
بود و برای آن تدبیر خاصی اندیشیده نشده بود. قطعی گسترده 
برق پایتخت در روز تحلیف رئیس جمهور پزشکیان نیز گواهی 
بر همین مسأله است. این اتفاق نشان می دهد که مشکلات 
ناترازی انرژی به قدری عمیق بوده که حتی در روزی حساس 
برای کشور نیز نمود پیدا کرده است. این مسأله قابل تأمل است، 
که دولت جدید در بدو ورود با چالش های جدی در حوزه  چرا
انرژی روبه رو شد. در این شرایط، پرسش اصلی این است که آیا 
احضار وزیر نفت به مجلس و طرح این مباحث، در جهت حل 
بحران است یا صرفاً تکرار یک بازی سیاسی؟ تجربه نشان داده 
که تقابل های سیاسی، مشکلات ساختاری را حل نمی کنند. در 
مقابل، آنچه ضروری به نظر می رسد، اتخاذ رویکردی همدلانه و 

ملی برای حل مسائل زیرساختی است. 
 عملکرد شش ماهه

کدامن در این جلسه به بیان عملکرد وزارت نفت در دوره  پا
شش ماهه حضور خود در دولت چهاردهم پرداخت و گفت: 
وزارت نفت در طول ۶ ماه اخیر در زمینه افزایش تولید نفت گاز 
خام، افزایش تولید فراورده های نفتی، افزایش واردات نفت گاز 
که اعداد و ارقام این را من اعلام می کنم، عملکرد خوبی داشت. 
نفت گازی که لیتری ۶۰ سنت خریداری می شود به نیروگاهی 
تحویل داده می شود که با راندمان ۳۰ درصد آن را تبدیل به 

برق می کند و ۷۰ درصدش می شود دود هوا. میزان سوخت 
مایع تحمیلی به نیروگاه ها هم در این رابطه حائز اهمیت است 
که خب به درستی در طول ۶ ماه گذشته رکوردهایی در این 
زمینه ثبت شده است. تولید گاز خام کشور به طور متوسط در 
۶ ماه گذشته ۳۶ میلیون مترمکعب در روز افزایش پیدا کرد. با 
ک پالایش این امکان فراهم  اصلاحات فرایندی و افزایش خورا
شد که به طور متوسط در طول ۶ ماه گذشته ۸ میلیون لیتر به 
تولید نفت گاز کشور اضافه شود و ما را بی نیاز کند به این مقدار از 
واردات نفت گاز.  ۱۲۲ میلیون لیتر در روز تولید نفت گاز داشتیم 
که حدود ۱۴ میلیون لیتر آن بیش از بهمن سال گذشته بوده 
است. در کنار تمام این موضوعات در طول دی ماه و بهمن ماه 
گر حساب  به تنهایی یک میلیارد لیتر بنزین وارد کشور شد. ا
کنیم فقط در دی و بهمن ۶۰۰ میلیون دلار بابت واردات نفت گاز 
مورد استفاده قرار گرفته است. وزیر نفت با اشاره به اینکه بیش 
از ۷۰ روز مصرف بخش خانگی ما بالای ۶۰۰ میلیون متر مکعب در 
روز بوده است، گفت: امسال سرما هنوز هم ادامه دارد و ما برای 
اینکه بتوانیم مخازن نفت گاز را در سطح پایدار نگه داریم، تقریباً 
۴۵ روز از زمان سفارش گذاری برای خرید تا اینکه نفت و گاز را 
به نیروگاه برسانیم، در کوتاه ترین زمان ممکن به دلیل آشنایی 
که من و همکارانم با حوزه نفت داشتیم، سوخت زمستانی را 
به سرعت شروع کردیم.  بخشی از صنایع ما در نیمه جنوبی 
کشور هستند و وقتی که خطوط انتقال گاز ما می خواهد گاز را 
از مناطق جنوبی و پارس جنوبی منتقل کند، طبیعتاً بخشی از 
این گاز باید به صنایع عمده مستقر در نیمه جنوبی داده شود. 

 تحریم ها و ناترازی انرژی
کثر کارشناسان بر آن توافق دارند،  یکی از مسائل کلیدی که ا
تأثیر تحریم ها بر بحران انرژی است. عدم دسترسی به تجهیزات، 
سرمایه گذاری خارجی و فناوری های نوین، موجب شده تا ایران 
در مسیر توسعه زیرساخت های انرژی با محدودیت های جدی 
مواجه شود. بنابراین، هر راه حلی که برای رفع ناترازی انرژی در 
نظر گرفته می شود، باید مسأله تحریم ها را نیز در نظر بگیرد. 
تلاش برای کاهش اثرات تحریم ها، چه از طریق دیپلماسی 
اقتصادی و چه از طریق توسعه ظرفیت های داخلی، می تواند 
بخشی از راهکار باشد. کارشناس معتقدند، به جای تمرکز بر 
مقصرسازی و سیاسی کاری، لازم است که سیاست گذاران، 
دولت و مجلس، رویکردی واقع بینانه و راهبردی برای حل 
مشکل انرژی در پیش بگیرند. توسعه ظرفیت های تولید انرژی، 
سرمایه گذاری در زیرساخت ها، بهینه سازی مصرف و کاهش 
اثرات تحریم ها، از جمله راهکارهایی است که باید مورد توجه 
قرار گیرد. در غیر این صورت، دولت های آینده نیز همچنان با 
همین بحران مواجه خواهند شد و تنها شکل بازی های سیاسی 

تغییر خواهد کرد. 

کدامن در مجلس گزارش »آرمان ملی« از جلسه پرسش و پاسخ پا

 پاسخگویی وزیر نفت به میراث گذشتگان
   پاسخگویی یا بازی مقصرسازی؟                    یک بام و دو هوای مطالبه گری به ناترازی انرژی

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به افزایش 
سقف وام مسکن گفت: افزایش وام مسکن 
به ٨٠٠ میلیون تومان را به طور جدی پیگیری 
کردیم که به تصویب برسد تا اختلاف قیمت 

مسکن و سقف وام کاهش پیدا کند.
 فرزانه صادق با اشاره به اقدامات انجام 
شده در حوزه مسکن اظهار داشت: سعی 
دارم از اعلام عدد و رقم پرهیز کنم اما براساس 
کنون ثبت ١.٧ میلیون نفر واجد  آمار رسمی، تا
شرایط برای نهضت ملی مسکن ثبت نام 
کرده اند که هنوز اقدامی برای آنها انجام نشده 
و این تعداد متقاضی به زمین و تسهیلات 
بانکی متصل نیستند . همچنین ٨٠٠ هزار نفر 
آورده واجد شرایط، آورده واریز کردند تا ٢۴٠ 

میلیون تومان سپرده گذاری دارند.
 وی ادامه داد : اما ٣٧٠ هزار نفر از این ٨٠٠ 
هزار نفر به تسهیلات بانکی متصل نبودند و به 
جد پیگیری می کنم این افراد به شبکه بانکی 
وصل شوند. عدم اتصال این افراد به شبکه 
بانکی یعنی توقف در اجرا. از این رو در این 
مدت ۶ ماهه  ۶٠ هزار نفر به تسهیلات بانکی 
متصل شدند. همچنین ابلاغیه تقسیم این 
تسهیلات بین بانک ها توسط بانک مرکزی 

انجام شده است. 

 صادق با بیان اینکه بیش از ١٣٠٠ هکتار 
آماده سازی شده و ٢٨٠ هزار مسکن افتتاح 
پیش بینی  موضوع  گفت:  شده است، 
ناپذیری قیمت ها از جمله مصالح و انشعبات 
و ... برای مردمی که واریزی انجام می دهند 
نگرانی هایی را ایجاد می کند و از این رو بسته 
حمایتی در نظر گرفته شده که به زمین هم 
مربوط است و به کاهش قیمت تمام شده 

ساخت کمک می کند. 

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به افزایش 
کرد: افزایش وام  کید  سقف وام مسکن تا
مسکن به ٨٠٠ میلیون تومان را به طور جدی 
پیگیری کردیم که به تصویب برسد تا اختلاف 
قیمت مسکن و سقف وام کاهش پیدا کند اما 
٨٠٠ میلیون تومان وام مسکن مصوبه شورای 
عالی بانک مرکزی را نداشت و در نهایت ۶۵٠ 

میلیون تومان به تصویب رسید.
 صادق در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 

آیا سامانه نهضت ملی مسکن برای ثبت نام 
کید می کنم که  مجدد باز می شود، گفت: تا
بیش از ١.٧ میلیون نفر پشت در مانده اند که 
به هیچ نظام بانکی و زمینی وصل نشده اند. 
از سوی دیگر ٣٠٠ هزار نفر بین دهک های  یک 
تا ٣ و حتی تا ۵ هم نبودند. در ابتدا باید این 

موضوعات ساماندهی شوند. 
بسته  جزییات  درباره  همچنین  وی   
حمایتی استیجاری، اظهار داشت: این بسته 
چند محور دارد یکی از موضوعات افزایش 
وام قرض الحسنه ودیعه محرومانِ تحت 
پوشش نهادهای حمایتی است. موضوع 
ج از  دوم این است که سود وام ودیعه خار
قرض الحسنه  را کاهش می دهیم. همچنین 
برای محرومان که در  فرایند خرید مسکن 
نمی توانند صاحبخانه شوند، موضوع اجاره 
داری محرومان را دنبال می کنیم و همچنین 
زوج های  استیجاری  موضوعات  دیگر  از 

جوان است.
 وزیر راه و شهرسازی همچین درباره مدت 
زمان انتظار برای خرید مسکن اول گفت: در 
حال حاضر متوسط مدت زمان انتظار خرید 
مسکن در کشور ١٩ سال است اما این مدت 

زمان در مرکز استان ها بسیار بیشتر است.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

  افزایش وام مستأجران

بحران انرژی ریشه های عمیقی در گذشته 
دارد کــه حتــی اوجــی وزیــر نفــت دولــت 
ســیزدهم به طــور مکــرر بــه آن اشــاره کرده 
و خواســتار مازوت ســوزی حتــی در فصــل 

تابستان شده بود 


